
طرح جوان�ي جمعي�ت و حماي�ت از خانواده 
بالاخره به نتيجه رسيد. پيشينه طرح جواني 
جمعيت به س�ال ۹۲ باز مي گردد. در آن زمان 
مجلس طرح�ي را تحت عنوان ط�رح جامع 
جمعيت و تعالي خانواده در تاريخ ۲۸/ ۳/ ۱۳۹۲ 
با ه�دف افزايش نرخ باروري ب�ه حداقل ۵ /۲ 
فرزن�د ب�ه ازاي ه�ر زن ب�ا ۵۰ ماده از س�وي 
نمايندگان تهي�ه و اعلام وصول ك�رد، اما در 
نهايت عمر مجلس دهم به پايان رس�يد، ولی 
اين طرح به سرانجام نرسيد! مجلس يازدهم، 
در تاري�خ اول خرداد ۹۹ اي�ن طرح جمعيتي 
را در ش�روع كار خ�ود اع�لام وص�ول ك�رد. 
نماين�دگان مجلس براي به ثمر رس�يدن اين 
طرح از اصل ۸۵ قانون اساسي كمك گرفتند 
و طرح جوان�ي جمعيت و حماي�ت از خانواده 
با تشكيل كميس�يون مش�تركي برگرفته از 
كميسيون هاي فرهنگي، بهداشت، اجتماعي، 
برنامه و بودجه، اقتصادي، كشاورزي، عمران 
و امنيت ملي و سياس�ت خارجي بررسي و در 
نهايت طي پنج ماه و در ۷۳جلسه كميسيون 
مشترك اين طرح در ۷۴ ماده تصويب شد، اما 
شوراي نگهبان اين طرح را به مجلس عودت 
داد. دكتر اميرحس�ين بانكي پورفرد، رئيس 
كميس�يون مش�ترك طرح جوان�ي جمعيت 
و تعالي خانواده مجلس ش�وراي اس�لامي در 
گفت وگو ب�ا »جوان« درباره ايرادات ش�وراي 
نگهبان به اين طرح و اصلاحات لازم اينگونه 
توضيح داد: »ايرادات شوراي نگهبان آسيب 
جدي به ط�رح نزده بود و عمدتاً ب�ا تغييراتي 
در شكل متن بود كه اصلاح ش�د. « بعد از اين 
يك بار ديگر نيز ش�وراي نگهبان دست رد به 
سينه قانون جمعيت زد، اما سرانجام دوشنبه 
ش�ب بود كه هادي طحان نظيف، س�خنگوي 
ش�وراي نگهب�ان در توئيتي نوش�ت:»طرح 
حمايت از خان�واده و جوان�ي جمعيت پس از 
رفع ايرادات و ابهامات شوراي نگهبان از سوي 
مجلس، مغاير شرع و قانون اساسي شناخته 
نش�د. اميدوارم اج�راي اين قانون ب�ا احكام 
متعدد و متنوع آن، به تحقق اصل دهم قانون 
اساسي يعني تسهيل تش�كيل نهاد خانواده 
و تحكيم و اس�تواري اين نه�اد بينجامد.« به 
سراغ صالح قاسمي، مسئول كارگروه جمعيت 
مركز ارزيابي اجراي سياس�ت هاي كلي نظام 
رفته و درب�اره ويژگي هاي اين قانون، ضمانت 
اجراي�ي و آثار آن ب�ه گفت وگو نشس�ته ايم. 

آق�اي قاس�مي مطلع هس�تيد كه 
ط�رح جواني جمعي�ت بالاخ�ره با 
تأييد ش�وراي نگهبان لباس قانون 
بر تن كرد و بناست تا اجرايي شود. از 
نگاه شما به عنوان كارشناس حوزه 
جمعيت اهميت تصويب اين قانون 
در چيس�ت؟ قانون جواني جمعيت 
و تعال�ي خان�واده مي تواند نس�خه 
ش�فابخش چالش ه�اي جمعيت�ي 

كشور باشد ؟
طرح جواني جمعيت در مجالس فراز و نشيب هاي 
عجيب و غريبي داش��ت و در مجلس نهم و دهم 
تحت عنوان طرح جمعيت و حمايت از خانواده 
پيگيري مي ش��د، اما به دلي��ل مخالفت و عدم 
همراهي س��ازمان برنامه و بودجه دولت تدبير و 
اميد اين طرح مجالس نه��م و دهم ابتر و ناتمام 
ماند و به تصويب نرس��يد. مجلس يازدهم تحت 
عنوان طرح جواني جمعيت و حمايت از خانواده 
پيگيري و اس��فند ماه سال گذش��ته بر اساس 
اصل 85 تصويب شد و هفته گذش��ته به تأييد 
نهايي شوراي نگهبان رس��يد و امروز هم توسط 
مجلس به دولت ابلاغ ش��د و لازم الاجراس��ت. 

اين طرح 74 ماده دارد و روح كلي آن رفع موانع 
فرزند آوري اس��ت. دو راهبرد اصل��ي دارد؛ يك 
راهبرد مش��وق هاي اقتصادي ب��راي رفع موانع 
اقتصادي خانواده و دوم راهبرد فرهنگسازي براي 
اينكه فرزند آوري به يك ارزش اجتماعي تبديل 
شود كه كارهاي رسانه اي و فرهنگ سازي هم در 

راهبرد دوم ديده شده است. 
از ن��گاه بنده اين قان��ون قانون خوبي اس��ت و از 
تصويب آن خوشحالم و تبريك مي گويم، اما اين 
قانون يك قانون ايده آل و حداكثري نيست. حتماً 

قدم نخست بسيار خوب و قابل قبولي است. 
چرا قدم نخست ؟

چون اين قانون نيازمند مكمل هايي است كه بايد 
اتفاق بيفتد. 

چه مكمل هايي باي�د در كنار قانون 
جواني جمعيت و تعالي خانواده قرار 
بگيرد تا ما در نهايت ش�اهد اجراي 

سياست هاي كلي جمعيت باشيم ؟
مسئله مهاجرت و مسئله مادران خانه دار در اين 
قانون خيلي پررنگ نيس��ت. همچنين مس��ئله 
توزيع جغرافيايي جمعيت هم در اين قانون خيلي 
جدي ديده نشده است كه بايد اين موارد در قوانين 
ديگر و در قدم هاي بعدي اجراي سياست هاي كلي 
جمعيت ديده شود. بنابراين اين قانون بسيار خوبي 
است، اما قدم نخس��ت است و اين خيلي اهميت 
دارد كه نگاه همگاني به اين قانون اينگونه باشد 
و قانون جواني جمعيت، قدم نخس��ت در اجراي 

سياست هاي كلي جمعيت است. 
قانون جواني جمعيت مش�وق هايي 
را در حوزه هاي مختلف و به خصوص 
حوزه اقتصادي در نظر گرفته است. 
با عنايت به اين مش�وق ها آيا قانون 

جواني جمعي�ت از ضمانت اجرايي 
لازم برخوردار است ؟

در تدوين اي��ن قانون در مجل��س يازدهم توجه 
ويژه اي به ضمان��ت اجرايي قانون شده اس��ت و 
در مواد پاياني قانون ضمانت اجرايي ديده ش��د. 
مجازات هايي ب��راي مديراني ك��ه از اجراي اين 
قانون استنكاف كنند در نظر گرفته شده و حتي 
در برخي موارد محل تأمين اعتبارا ت و تكاليف 
مالي اين قانون  به دولت پيشنهاد شده است. اگر 
در دولت اراده اي براي اجراي آن باش��د، به نظرم 
كاملًا قابل اجراست و مشوق ها تا حد قابل قبولي 

به نظرم ضمانت اجرايي دارند. 
س�ال هاي قبل هم ما مش�وق هايي 
را ب�راي افزايش جمعيت داش�تيم 
و ش�وراي عال�ي انق�لاب فرهنگي 
طرح هايي را براي افزايش جمعيت 
تصويب ك�رد و در دولت نهم و دهم 
هم ب�راي مدت كوتاه�ي طرح آتيه 
مه�ر و اختص�اص س�پرده اي يك 
ميلي�ون تومان�ي براي ت�ازه متولد 
شده ها اجرايي شد، اما عمر اجراي 
طرح آتي�ه مه�ر چن�دان طولاني 
نبود. همانطور كه اش�اره داش�تيد 
مشوق هاي گسترده اي در حوزه هاي 
مختلف در اين طرح ديده شده است، 
اما اگر اين مشوق ها اجرايي نشود با 
توجه به انتظاري ك�ه در خانواده ها 
ايج�اد شده اس�ت، آيا نمي تواند بر 
بحث افزايش جمعي�ت تأثير منفي 

داشته باشد؟
صد البته كه مش��وق هاي اين قانون اگر اجرايي 
نشود مي تواند خودش به يكي از موانع فرزند آوري 
تبديل ش��ود. اگر تا امروز مخاطب ما خانواده ها 
بودند و خانواده ها با اتكا به ظرفيت هاي خودشان 
الگوي فرزندآوري خود را تنظيم مي كردند، امروز 
ما با تصويب اين قانون پيام جديدي را به خانواده ها 
مي دهيم و مي گوييم ما از شما حمايت خواهيم 
كرد. به اين ترتيب ممكن است بخشي از جامعه در 
انتظار دريافت اين حمايت ها و مشوق ها قرار بگيرد 
كه انتظار قانوني و درستي است و بايد هم مطالبه 
شود، اما با اتكا به اين وعده هايي كه به خانواده ها 
داده شده است، احتمال دارد آنها فرزندآوري شان 
را به تعوي��ق بيندازد تا اين مش��وق ها را دريافت 
كنند. بنابراين اگر اين مشوق ها اجرايي و پرداخت 

نشود، عدم اجراي آنها خودش بهانه و دستاويزي 
مي ش��ود تا خانواده ها فرزندآوري را از دس��تور 
كارش��ان خارج كنند و به فرزند فكر نكنند. پس 
اگر قانون جواني جمعيت و تعالي خانواده اجرايي 
نشود، مي تواند به ضد خودش   و به يكي از موانع 
فرزندآوري تبديل شود. اين نكته بسيار دقيق و 
مهمي اس��ت كه اميدوارم مجريان قانون جواني 
جمعيت از اين زاويه هم ب��ه اهميت اجراي اين 

قانون توجه كنند. 
با تصوي�ب طرح جوان�ي جمعيت و 
حمايت از خانواده، توصيه ش�ما به 
عنوان يك پژوهشگر حوزه جمعيت 

به دولت چيست؟
ما در پنجره جمعيتي زمان براي از دس��ت دادن 
نداريم و هر روز براي ما با اهميت است. در هشت 
سال پاياني پنجره جمعيتي هستيم و اين هشت 
سال مقارن با دو دوره دولت اخير شده است كه به 
طور عرفي اگر اين دولت دو دوره اي شود، مقارن 
با اين پنجره جمعيتي خواهد بود. دولت دغدغه 
معيش��ت و اقتصاد دارد، اما بايد به دولت بگوييم 
رشد و توسعه كش��ور بدون توجه به ساختارهاي 
جمعيتي و جواني جمعي��ت و حمايت از خانواده 
و فرزند آوري مثل يك شوخي مي ماند. پيشرفت 
اقتصادي محقق نخواهد شد مگر اينكه ما نيروي 
كار جوان، خلاق و پويا داشته باشيم و دولت بايد 
به اين موضوع فكر كند. نكته دوم هم اين اس��ت 
كه ما در هش��ت س��ال پاياني قرار داريم و اگر از 
اين هش��ت س��ال پاياني پنجره جمعيتي بدون 
اصلاح الگوهاي فرزند آوري عبور كنيم، آنگاه اگر 
ميلياردها تومان هم اعتبار بگذاريم و حمايت كنيم، 
مشوق هاي سنگين اقتصادي هم نمي تواند ما را از 
ابربحران جمعيت عبور دهد؛ همچنانكه مي بينيم 
كشورهايي كه از پنجره جمعيتي عبور كرده اند، با 
وجود آنكه مشوق هاي زيادي به خانواده هايشان 
مي دهند، اما نرخ باروري ش��ان به طور محسوس 
ارتقا نمي يابد. اگر ما هم از پنجره جمعيتي عبور 
كنيم صدبرابر اين مش��وق ها را هم به خانواده ها 
بدهيم ديگر معلوم نيست به نتيجه برسيم. بنابراين 
بايد از فرصت باقي مانده بهره گرفت و از اين حس 
فرزند خواهي و فرزند دوستي كه هنوز هم در بين 
خانواده هاي ايراني تا حدودي وجود دارد، حداكثر 
بهره برداري را انجام دهيم تا آينده خانواده ايراني 
و كشورمان از منظر جمعيتي به خطر نيفتد و وارد 

ابربحران جمعيت نشويم. 
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وزارت بهداشت شرايط دريافت دوز سوم واكسن كرونا را اعلام كرد

»ایران جوان«  قانون شد
 »جوان« قانون »جواني جمعيت« را با مسئول كارگروه جمعيت مركز ارزيابي اجراي سياست هاي كلي نظام 

به گفت وگو نشست

»جوان« قانون »جواني جمعيت« را با رئيس كميسيون مشترك طرح جواني جمعيت و تعالي خانواده مجلس
 به گفت و گو نشست

در ش�رايطي كه آمار فوتي ه�اي كرونا 
هنوز بالاي صد نفر در روز سير مي كند،    سلامت

وزارت بهداشت در اطلاعيه اي شرايط دريافت دوز سوم واكسن 
كرونا را هم اعلام كرد. 

مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي در اطلاعيه شماره 4 خود مواردي را در خصوص تجويز دوز 

سوم واكسن كوويد۱۹ و واكسن مسافران مطرح كرد. 
در متن اطلاعيه وزارت بهداش��ت كه روز گذش��ته درباره دوز سوم 
واكسن كرونا انتشار يافته، آمده است: با توجه به مصوبات كميته فني 
واكسيناسيون كوويد۱۹ و مرور مستندات داخلي و بين المللي براي 
كسب حداكثر ايمني لازم و همچنين مراجعات افرادي كه به دليل 
اضطرار سفر و عدم قبول نوع واكسن دريافت شده )نوبت اول و دوم( 

در كشور مقصد دچار مشكل هستند، موارد ذيل اعلام مي شود: 
۱ - افراد بالاي ۶۰ سال كه دو نوبت واكسيناسيون اوليه از واكسن هاي 
غيرفعال شده )س��ينوفارم، كوواكس��ين بهارات و كووايران بركت( 
استفاده كرده اند، بايد نوبت سوم واكس��ن ترجيحاً مشابه نوبت اول 

)غيرفعال شده( به فاصله چهار ماه از نوبت دوم دريافت كنند. 
۲ - در حال حاضر مستندات علمي براي دريافت دوز چهارم واكسن 
به ويژه واكسن هاي مصرف شده در كشور، موجود نيست، بنابراين 

دريافت دوز چهارم توصيه نمي شود. 
۳ - در خصوص اف��رادي كه به دليل اضطرار س��فر و عدم قبول نوع 
واكسن دريافتي توسط كش��ور مقصد، دچار مشكل شده اند كميته 
سه نفره )اعضا به تشخيص دانشگاه يا دانشكده علوم پزشكي سراسر 
كشور( تش��كيل و مجوز تزريق يك يا دو نوبت واكسن آسترازنكا به 

عنوان نوبت دوم يا سوم به صورت موردي و بعد از بيان هشدارهاي 
لازم در خصوص عوارض احتمالي و اخذ تأييديه رضايت آگاهانه از 
فرد اقدام كنند. حداقل فاصله بين دريافت واكسن نوبت دوم و سوم 

يك ماه خواهد بود. 
 معاون وزير بهداش�ت: قرار نيست هميش�ه واكسن وارد 

كنيم
معاون درمان وزارت بهداش��ت ه��م توضيحاتي راجع ب��ه كارآيي 

واكسن هاي داخلي و دوز سوم واكسن كرونا داده است. 
قاسم جانبابايي گفت: بيشترين تأثير واكسن در كاهش مرگ و مير و 
كاهش بيماران شديد است. اصل اين است كه با واكسيناسيون مرگ 
و مير كاهش يابد. مطالعات بيانگر اثربخشي واكسن هاي توليد داخل 
است و عوارض آنها قابل چشم پوشي است و كمترين عارضه را دارند. 

اثربخشي آنها در بالين و در آزمايشگاه ثابت شده است. 

وي تصريح كرد: دوز بوستر براي كساني است كه بيش از شش ماه از 
تزريق دوز دومشان گذشته است و افراد پرخطر مثل كادر پزشكي  
بايد دوز يادآور تزريق كنند. الان بيش از ۱۰۰ هزار نفر از كادر پزشكي 
دوز بوستر دريافت كردند در عين حال اين بحث نيز مطرح شد تا براي 

افراد پرخطر دوز سوم مصرف شود. 
معاون درمان وزارت بهداشت با اشاره به اينكه ظرفيت توليد واكسن 
داخلي قابل توجهي داريم، تأكيد كرد: زيرساخت ها تهيه شده است 
تا از يك روزي در واكسيناسيون كرونا خودكفا شويم و قرار نيست 
تا هميشه واكسن وارد كنيم، زيرا از هر نوعي در كشور واكسن توليد 

مي كنيم. 
جانبابايي با اشاره به اينكه فعلًا سويه جديدي از بيماري در ايران و 
دنيا شناسايي نشده است، گفت: حتي سويه مو و لامبدا هم كه مطرح 
شد، الان جاي نگراني ندارد. الان سوش دنيا و ايران دلتا است؛ البته 
دلتا پلاس هم در برخي كشورها شناس��ايي شده ولي خوشبختانه 
واكس��ن هاي جديدي كه طراحي ش��دند حتي بر س��وش دلتا هم 

اثرگذار هستند. 
 فوت ۱6۰ كرونايي ديگر

در همين رابطه و بناب��ر اعلام مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني 
وزارت بهداش��ت، در ۲4 س��اعت منتهي ب��ه ۱۱ آبان و بر اس��اس 
معيارهاي قطعي تش��خيصي، ۱۰ هزار و ۱۰4 بيمار جديد مبتلا به 
كوويد۱۹ در كشور شناسايي شد كه از اين تعداد ۱۶۰ نفر جان خود 
را از دست دادند.  در حال حاضر ۲۲ ش��هر كشور در وضعيت قرمز، 
۱۱4 شهر در وضعيت نارنجي، ۲۰۱ شهر در وضعيت زرد و ۱۱۱ شهر 

در وضعيت آبي قرار دارند. 

 مع��اون اداره كل تجهي��زات و ملزوم��ات پزش��كي گف��ت: اكنون 
شركت هاي توليد كننده تجهيزات پزشكي به 54 كشور جهان صادرات 
دارند و شركت هاي حوزه تجهيزات پزش��كي به لبه تكنولوژي در اين 

حوزه دست يافته اند. 
  رئيس ديوان عدالت اداري گفت: همه قضات و مديران ديوان عدالت 
اداري بايد در اجراي احكام ديوان با جديت بيش��تر و بدون اغماض و 
ملاحظه شرايط، با قاطعيت ورود پيدا كنند. انفصال از خدمت مسئولان 
دستگاه هاي اجرايي در صورت عدم اجراي احكام ديوان قطعي است. 

شهردار تهران:

شش ماهه چهره شهر را 
از آسيب هاي اجتماعي پاك مي كنيم 

ش�هردار ته�ران ب�ا بي�ان اينك�ه در ي�ك دوره چه�ار س�اله 
س�اماندهي  را  ته�ران  س�طح  در  اجتماع�ي  آس�يب هاي 
خواهي�م كرد، گف�ت: در ي�ك مقط�ع س�ه ت�ا ش�ش ماه�ه 
چه�ره ش�هر را از اي�ن آس�يب ها من�زه و پ�اك مي كني�م. 
عليرضا زاكاني، شهردار تهران در حاشيه جلس��ه قرارگاه آسيب هاي 
اجتماعي گفت: شهر تهران امروز از آسيب هاي بسيار جدي در حوزه 
اجتماعي رنج مي برد؛ اين آس��يب ها روح و روان مردم را جريحه دار   و 

چهره شهر را زشت و غيرقابل تحمل كرده است. 
وي ادامه داد: البته اين آسيب ها ريشه ها و زمينه هايي دارد كه فراتر از 

موضوع شهر تهران است و به موضوعات كشوري باز مي گردد. 
شهردار تهران با اشاره به جلس��ه قرارگاه آسيب هاي اجتماعي كه صبح 
روز گذشته برگزار شد، خاطر نشان كرد: در اين جلسه يك تصميم قاطع 
و جدي براي حل مشكل آسيب هاي اجتماعي در تهران گرفته شده و ما 
براي ساختن يك الگو در كلانشهر تهران نيازمند به عبور از اين آسيب ها 
هس��تيم. بايد از اين گره هاي بزرگ ش��هر و زندگي مردم گره گش��ايي 
كنيم؛بنابراين شهرداري با افتخار اعلام مي كند كه يكي از رويكردهاي 
جدي ما اين است كه با هم افزايي بين دستگاه ها بتوانيم در شهر تهران 
يك برنامه چهار ساله را دنبال كرده و در يك مقطع سه تا شش ماهه چهره 
شهر را از اين آسيب هاي اجتماعي منزه و پاك كنيم. البته همزمان نيز يك 
كار مردمي جديدي صورت مي گيرد كه هم به التيام ريشه هاي آسيب ها 
مي پردازد و هم با يك انديشه صحيح همه دستگاه ها با محوريت مردم 
دست به دست هم دهيم و بتوانيم تحولي را در اين زمينه شاهد باشيم.  
شهردار تهران خاطر نشان كرد: تلاش ما اين است كه شرايطي را فراهم 
كنيم تا اوضاع بهبود پيدا كند، نه اينكه اين افراد دوباره با همان شرايط 
قبل و شايد بدتر نيز به جامعه باز گردند.  شهردار تهران در بخش ديگري 
از صحبت هاي خود درباره لغو محدوديت تردد شبانه گفت: در جلسه اي 
كه در شوراي عالي ترافيك داشتيم در اين خصوص صحبت هايي مطرح 
شد و به اتفاق همه دستگاه ها قائل به اين بوديم كه لغو محدوديت تردد 
شبانه براي ما يك امكاني را فراهم مي كند و همه دستگاه ها قائل به لغو 
اين محدوديت بودند.  وي ادامه داد: با توجه به شرايطي كه امروز در شهر 
تهران در موضوع كرونا حاكم است ما خواستار لغو محدوديت تردد شبانه 
هستيم؛ اين موضوع نيز در شوراي عالي ترافيك مصوب شد و قرار شد ما 
اين موضوع را به عنوان پيشنهاد به ستاد ملي مقابله با كرونا مطرح كنيم 

تا بتوانيم از اين طريق موضوع را پيگيري كنيم. 

زهرا چيذري 
  گفت وگو

حسین سروقامت

حركت مثبت براي رفاه معلولان
فاز نخست طرح »مثبت حركت« براي تأمين خانه 

و ويلچر معلولان مناطق كم برخوردار كشور آغاز شد
س�تاد اجراي�ي فرم�ان حض�رت ام�ام در ف�از نخس�ت ط�رح 
»مثبت حركت«، نس�بت ب�ه تأمي�ن و اه�داي ۲۷ ه�زار ويلچر 
متعهد شده اس�ت. اي�ن ويلچرها در بي�ن معلولاني كه از س�وي 
بهزيس�تي و بنياد ۱۵ خرداد شناسايي مي ش�وند، توزيع خواهد 
ش�د و تمامي اي�ن ويلچره�ا هم از س�وي معل�ولان ش�اغل در 
يك كارخان�ه توليد شده اس�ت. جال�ب اينكه در ط�رح »مثبت 
حركت« قرار اس�ت س�تاد اجرايي س�الانه ۳ تا ۴ هزار مسكن را 
هم اح�داث و تقدي�م خانواده ه�اي داراي دو معلول ب�ه بالا كند. 

براساس آمارهايي كه اداره كل توانمندسازي معلولين سازمان بهزيستي 
اوايل خردادماه امس��ال اعلام كرد، به رغم تمام تلاش��ي كه در حوزه 
معلولان در طول سال هاي گذش��ته با بودجه بيت المال و كمك هاي 
س��ازمان هاي مردم نهاد انجام ش��ده، تنها ۲5 ت��ا ۳۰ درصد نيازهاي 
معلولين برطرف شده است. طبق اعلام اين اداره كل، در سال گذشته 
بيش از ۱۶ هزار و 5۰۰ خانه براي افراد داراي معلوليت ساخته و تحويل 
شده و براي سال ۱4۰۰ نيز ساخت ۳5 هزار خانه در دستور كار است. 

خانه هاي دست نيافتني
در حال حاضر يك ميلي��ون و 55۳ هزار نف��ر از اف��راد جامعه داراي 
معلوليت هستند كه در سامانه ثبت ش��ده اند. از اين تعداد 55۰ هزار 
نفر افراد داراي معلوليت جس��مي و حركتي هس��تند و ۲۳۰ هزار نفر 

نيز نابينا هستند. 
در دولت سابق، معاون وقت توانبخشي س��ازمان بهزيستي كشور در 
خرداد سال ۹۶ خبر داده بود كه خانواده هاي داراي دو معلول تا پايان آن 
سال صاحبخانه مي شوند! اخيراً هم يكي از خبرگزاري ها از مشكلات 
خانواده هاي داراي دو معلول يك استان خبر داده كه قرار بوده سال ۹5 

به آنها خانه بدهند، اما هنوز هيچ خبري از خانه آنها نيست. 
علاوه بر اينها، در دو سال گذشته هم قيمت وسايل توانبخشي معلولين 
سه برابر شده و خانواده هاي داراي معلول با مشكلات بيشتري مواجه 

شده اند. 
 آغاز طوفاني از حرم شاه عبدالعظيم

در همين راستا روز گذش��ته به همت بنياد ۱5 خرداد وابسته به ستاد 
اجرايي فرمان امام مرحله نخست طرح »مثبت حركت« با هدف تأمين 

و اهداي ۲7 هزار ويلچر به معلولان آغاز شد. 
صبح ديروز در مراسمي در حرم مطهر عبدالعظيم حسني و در سالگرد 
شهادت شهيد طيب حاج رضايي از شهداي قيام ۱5 خرداد، آيين اهداي 
۲هزارو5۰۰ ويلچر به معلولان سراسر كشور با حضور معاون اجتماعي 

ستاد اجرايي فرمان امام و مديرعامل بنياد ۱5 خرداد برگزار شد. 
مع��اون اجتماعي س��تاد اجرايي فرمان امام در حاش��يه اين مراس��م 
گفت: فاز نخس��ت طرح »مثبت حركت« بنياد ۱5 خرداد براي تأمين 
ويلچر معلولان مناطق كم برخوردار كش��ور آغاز شد كه در اين مرحله 
۲هزارو5۰۰ ويلچر با هزينه 5 ميليارد تومان بين معلولان توزيع و اهدا 

خواهد شد. 
به گزارش خبرگزاري فارس، علي عسگري با اشاره به تفاهمنامه ستاد 
اجرايي فرمان امام و سازمان بهزيس��تي افزود: ستاد اجرايي نسبت به 
تأمين و اهداي ۲7 هزار ويلچر متعهد شده كه اين ويلچرها به تدريج در 
اختيار معلولاني قرار می گيرد كه از سوي بهزيستي و بنياد ۱5 خرداد 

شناسايي مي شوند. 
وي افزود: اولويت توزيع در وهله  اول با افرادي است كه توانايي خريد 
ويلچر نداش��ته باش��ند. خدمات ديگري نيز براي معل��ولان طراحي 
شده است: ستاد اجرايي فرمان امام سالانه ۳ تا 4 هزار مسكن را احداث و 
تقديم خانواده هاي داراي دو معلول به بالا مي كند. توزيع وسايل كمك 
توانبخشي و اهداي بسته هاي معيشتي نيز از ديگر خدماتي است كه 

ستاد اجرايي فرمان امام به معلولان ارائه مي كند. 
 تأمين ويلچر براي كودكان معلول

مدير عامل بنياد ۱5 خرداد نيز در اين مراسم گفت: حسب تفاهمي كه با 
سازمان بهزيستي كشور داشتيم و در راستاي مأموريت بنياد ۱5 خرداد، 

اين بنياد متعهد به تأمين ويلچر براي افراد زير ۱4 سال شد. 
حميدرضا علي��ان زادگان افزود: 4هزار ويلچر در اس��تان تهران توزيع 
ش��ده، از امروز نيز ۲5هزار ويلچر ديگر در اس��تان هاي سراسر كشور 

توزيع خواهد شد. 
وي خاطر نش��ان كرد: نكته جالب اين حركت، توليد اين ويلچرها در 
يك مؤسسه خيريه است كه كارگران و كاركنان آن همگي افراد داراي 
معلوليت هس��تند و در  واقع با همت و س��رمايه گذاري ستاد اجرايي 
فرمان امام، از ظرفيت معلولين براي خدمت رساني به معلولين استفاده 
شده است. تمام اين ويلچرها ايراني و داراي استاندارد و از مواد مرغوب و 

باكيفيت هستند و ارزش هر ويلچر هم ۲ ميليون تومان است. 
 حذف روز ملي اسكان معلولان از تقويم

گفتني است بيستم مهرماه هم مراسم اهدا ی هزارو4۰۰ واحد مسكوني 
از سوي بنياد بركت و بنياد مس��كن به خانواده هاي داراي حداقل دو 

معلول و با حضور وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي برگزار شد. 
در حاشيه همين مراسم، مدير عامل انجمن حمايت از حقوق معلولان 
ايران اعلام كرد كه بيش از ۱۱۰ هزار معلول در كش��ور فاقد مس��كن 
هستند. علي همت محمودنژاد، از اين گلايه كرد كه سياست هاي چند 
سال اخير دولت سابق در قبال مسكن، سبب فقير شدن خانواده هاي 
مستأجرنشين داراي معلوليت شده است.   اين در حالي  است كه با وجود 
۱۱۰ هزار معلول فاقد مسكن حداقل ۱۰ هزار نفر از آنها، خانواده هاي 
داراي دو و س��ه معلول و بيش��تر هس��تند. همچنين روز ملي اسكان 
معلولان و نيازمندان كه بهانه اي براي ديده ش��دن اين قشر در جامعه 

بود، از صفحه تقويم كشور حذف شده است!
 حل مشكلات با حمايت هاي دولت جديد

محمودنژاد در حاشيه اين مراسم گفته بود كه »معلولي كه مستمري 
ماهان��ه اش ۳5۰ ه��زار تومان اس��ت، چگون��ه امكان تهيه مس��كن 
4۰۰ميليون��ي را مي توان در او پيدا كرد؟ مس��كن معل��ولان نيازمند 
بايد رايگان و براس��اس قانون حمايت از حقوق معلولان مصوب سال 

۱۳8۳ باشد.«
مدير عامل انجمن حمايت از حقوق معل��ولان پيش بيني كرد كه اگر 
اين موضوع در دستور كار دولت قرار گيرد، مي توان در سه سال آينده 

چشم انداز خوبي براي مسكن معلولان در نظر گرفت. 
در قانون قبلي حمايت از حقوق معلولان كه مصوب سال ۱۳8۳ است، 
مقرر شده بود كه وزارت مسكن ۱۰ درصد از واحدها را براي معلولان به 

طور رايگان آماده كند. 

زمستان فرا رسيده بود. هوا سرد بود و استخوان سوز، اما او با 
وجود بيماري اجازه نمي داد يكي از پنجره ها را ببندند. 

چون بالاي پنجره ياكريمي لانه ساخته و بستن پنجره مستلزم 
خراب شدن آشيانه او بود. حاضر بود سوز سرما را تحمل كند، 

اما امنيت پرنده از بين نرود!
خريد دانه براي پرندگان هم يكي از كارهاي هميشگي اش بود. 
گاهي دوس�تان به خان�ه اش آمده، س�روقت درخت�ان ميوه 
مي رفتند. از كنج اتاق صدا مي زد همه ميوه ها را نكنيد، بگذاريد 

سهم پرندگان روي شاخه ها بماند. 
آب حوض را كه ديگر نگو؛ هميش�ه بايد لب پرَ مي زد. . . مبادا 

گنجشك ها تشنه بمانند!
بخشي از احوالات س�يمين دانشور، همس�ر جلال آل احمد و 

نخستين زن داستان نويس حرفه اي ايران. 
تعجب نكني�د؛ وقتي مهربان�ي و خداترس�ي با هن�ر و تعهد 
همداستان شود، ظهور چنين دس�تاوردهاي شيريني خلاف 

انتظار نيست!
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چين از باد 100 ميليون كيلووات
 برق توليد مي كند

چين با گس�ترش فناوري هاي جديد در انرژي ه�اي تجديدپذير، 
پروژه هاي ان�رژي ب�ادي و فتوولتائي�ك را از اواس�ط اكتبر آغاز 
كرده اس�ت. كل ظرفي�ت نصب ش�ده در ص�ورت تكمي�ل تمام 
پروژه هاي ليس�ت ش�ده، ۱۰۰ ميليون كيلووات برآورد مي ش�ود. 
فتوولتائيك )Photovoltaics( يا به اختصار PV، فناوري تبدل )انرژي( 
نور به الكتريسيته از راه اس��تفاده از نيم رساناهايي است كه ويژگي اثر 
فتوولتائيك دارند؛ پديده اي كه در زمينه هاي فوتوش��يمي، فيزيك و 
الكتروشيمي مورد استفاده و بررسي اس��ت. يك سامانه فتوولتائيك 
با به كارگيري پانل هاي خورش��يدي كه هركدامش��ان را ش��ماري از 
سلول هاي خورشيدي تشكيل مي دهد، توان الكتريكي توليد مي كند. 
س��امانه »فتوولتائيك« يكي از انواع س��امانه هاي توليد برق از انرژي 
خورشيدي اس��ت. در اين روش با به كارگيري سلول هاي خورشيدي، 
توليد مستقيم الكتريس��يته از تابش خورش��يد امكان پذير مي شود.  
براساس گزارش كميسيون توسعه و اصلاحات ملي چين، اين پروژه ها 
در شمال مغولس��تان داخلي چين، چينگهاي و نينگش��يا در شمال 
غربي چين با ظرفيت نصب شده نزديك به ۳۰ ميليون كيلووات واقع 
شده است. ترويج فناوري هاي جديد در انرژي هاي بادي و فتوولتائيك 
به احياي اكوسيستم ها در مناطق بياباني، تقويت اقتصاد محلي و تلاش 
براي كاهش كربن هم كمك مي كند.  كل ظرفيت نصب شده در صورت 
تكميل تمام پروژه هاي ليست شده، ۱۰۰ ميليون كيلووات )۱۰۰ هزار 
مگاوات( برآورد مي شود. براساس گزارشي كه اخيراً منتشر شده است، 
چين استراتژي ها، مقررات، سياست ها، استانداردها و اقدامات مختلفي 
را براي دستيابي به اهداف خود در واكنش به تغييرات اقليمي تدوين 
و اجرا كرده اس��ت.  هدف چين از به كار ب��ردن  فناوري هاي جديد در 
گسترش انرژي هاي تجديدپذير، ايجاد سيستم انرژي پاك، كم كربن، 
ايمن و كارآمد خواهد بود كه سهم مصرف انرژي غيرفسيلي را تا سال 
۲۰5۰ به حدود ۲۰ درصد،  تا سال ۲۰۳۰ به حدود ۲5 درصد و تا سال 

۲۰۶۰ به بيش از 8۰ درصد افزايش خواهد داد. 

علیرضا سزاوار


